
امیــر رضــا واعــظ آشــتیانی، مدیرعامــل 
پیشــین باشــگاه اســتقلال دربــاره پایــان 
مهلــت مزایــده دو باشــگاه اســتقلال و 
پرســپولیس و نبــودن حتــی یــک خریــدار 
بــرای ســهام ایــن دو باشــگاه می گویــد: 
»بزرگ تریــن اشتباه شــان ایــن بود 
کــه ســهام را فروختنــد و بــه 
مــردم ثابــت شــد کــه ایــن دو 
باشــگاه نه ســودده هســتند 
نــه توجیــه اقتصــادی دارند. 
این مسأله یعنی عدم توجیه 
اقتصــادی برای کســانی که 
می خواســتند برای خرید پا 
پیش بگذارند، روشــن شد. 

آقایان امتحان بدی را پشت سر گذاشتند 
در حالــی کــه گفتــه بودیــم ســهام ایــن دو 

باشگاه را نفروشید.«
او همچنیــن توضیــح می دهد: »مطلب 
بعــدی بــه شــرایط واگــذاری اســتقلال و 
پرســپولیس بازمی گــردد. تصــور کردند 
این دو باشــگاه مشــابه کارخانه تولیدی 
بایــد جــزو 4 تــای اول باشــند و شــرایط 
ســختی برای واگذاری تعییــن می کنند. 
مگــر اســتقلال و پرســپولیس در تاریــخ 
لیــگ برتــر رتبه هــای پاییــن را در اختیار 
نداشــتند؟ فوتبــال قابــل پیش بینــی 
نیســت. می گویند بــرو آنقدر خرج کن و 
بدهی بگذار تا این دو تیم همیشه جزو 

4 تیــم اول باشــند. خودشــان اطلاعــی 
ندارنــد و نمی دانــم از چــه کســی هــم 

اطلاعات غلطی می گیرند.«
مدیرعامل پیشــین باشــگاه استقلال با 
انتقاد از فروش سهام سرخابی ها تأکید 
می کنــد: »بارها این مطلب را پیشــنهاد 
دادم دولــت حیــات خلوت زیــادی دارد 
کــه از ثــروت خوبــی برخوردار هســتند و 
بــه جــای اینکــه ســهام را بفروشــند آنهــا 
را در اختیــار حیــات خلــوت دولــت قــرار 
دهنــد. آقایــان فکــر کردنــد اســتقلال و 
پرســپولیس خــوب ســود می دهنــد و 
بــه ایــن بهانــه هــوادار را راضــی کردنــد 
کــه ســهام بخرنــد. پیشــنهادم ایــن بــود 

کــه یکــی از ایــن دو باشــگاه در اختیــار 
شــرکت های خصولتــی مثــل یکــی از 
اپراتورهــا قــرار بگیــرد، جاهایــی که 500 
میلیــارد تومــان هزینه کردن برای شــان 
مشــکلی ایجــاد نمی کند. ســه ســال در 
اختیارشان می گذاشتند تا باشگاه را به 

سوددهی برسانند.«
آشتیانی می گوید: »وقتی AFC ایرادهای 
ســرخابی ها را مطــرح کــرد، اولویــت بــا 
فــروش ســهام بود یا خارج کــردن آنها از 
دولتی بودن؟ مسلماً گذر از دولتی بودن 
اســتقلال و پرســپولیس بــود کــه ســهام 
مشــترکی داشــتند. طرح ما ایــن بود که 
یــک باشــگاه را بــه خصولتی هــا واگــذار 

کننــد و دیگــری را زیــر نظــر دولــت نگــه 
 AFC می داشــتند. اتفاقــی نمی افتــاد و
قانــع می شــد. منظــورم این نیســت که 
یکی از باشگاه ها همیشه دولتی بماند، 
بلکــه ایراد AFC برطرف شــود و ســپس 
برنامه مدون ســه ســاله اجــرا می کردند 
تــا وقتــی به ســوددهی رســید به صورت 
بلوکی یا ســهام فروخته شــوند و نشــان 
دهنــد ایــن کار توجیه اقتصــادی دارد یا 
نه. آقایان اولویت را تشخیص ندادند و 
الان این مشــکل پابرجاســت. اطمینان 
دارم در نهایــت مجبــور می شــوند ایــن 
دو باشــگاه را بــه حیــات خلــوت دولــت 

واگذار کنند.«

تحلیل واعظ آشتیانی از وضعیت اقتصادی استقلال و پرسپولیس:

 نه سود می دهند، نه توجیه اقتصادی دارند

راه های پرکردن فاصله 
شگرف آسیا و اروپا

»AFC« نهاد حاکم بر فوتبال آسـیا در 
راسـتای یکسان سـازی شـکل و روال 
برگـزاری لیـگ قهرمانـان ایـن قـاره بـا 
لیگ قهرمانان اروپا قصد دارد از دوره 
بعدی این رقابت ها شهریورماه را زمان 
آغاز آن قرار دهد. به این ترتیب در آسیا 
هم مثل اروپا لیگ قهرمانان از اواسط 
شـهریور شـروع و در اوایـل خـرداد مـاه 
سال بعد تمام می شود. در مدل قبلی 
اجـرای ایـن پیکارهـا، بازی هـا از اواخـر 
بهمـن بـه جریان می افتاد و در اواسـط 
آبان ماه سال بعد به انتها می رسید و به 
همین خاطر جام را می شد جام همان 
سال نامگذاری کرد اما با تغییری که از 
آن یاد شد، دوره بعدی لیگ قهرمانان 
آسـیا نه جام 2023 بلکه جام 2024 – 
2023 این مسابقات نامگذاری خواهد 
شـد زیرا همچون لیگ قهرمانان اروپا 
)شـهریور 1402(  از سـپتامبر 2023 
راه اندازی خواهد شد و در ژوئن 2024 
)خرداد 1402( به نتیجه نهایی خواهد 
رسـید. صرفنظـر از تغییـرات زمانـی، 
کنفدراسیون فوتبال آسیا باید به این 
نکته بیندیشد که به کدامین اقدامات 
و تغییـرات بـرای همسان سـازی کیفی 
لیـگ  رقابت هـای  بـا  پیکارهـا  ایـن 
قهرمانـان اروپـا نیـاز اسـت. درسـت 
است که برابری محتوای این دو جام به 
لحاظ کیفیت بسیار بهتر فوتبال اروپا 
غیرممکن است اما لااقل می توان به 
گونـه ای عمـل کـرد کـه تفـاوت سـطح 
بازی تیم های آسیایی با اروپایی آنقدر 
زیاد نباشـد که اینک می بینیم. شـاید 
عده ای نتایج عالی حاصله تیم الهلال 
عربسـتان در مسـابقات اخیـر جـام 
جهانی باشگاه ها را سند نزدیک شدن 
سـطح فوتبـال دو قـاره فـوق بداننـد اما 
واقعیت امر این است که الهلال در این 
رقابت ها همچون یک تافته جدا بافته 
عمل کرد و به نتایجی رسید که بالاتر از 
سطح استاندارد و رایج در آسیا است و 
همین سطح رایج و روال متداول است 
کـه بایـد ارتقـا یابـد و صعـود کیفـی تک 

تیم ها منظور نظر را تأمین نمی کند.
الهلال به لطف داشـتن یک کادر فنی 
قـوی و بـا تکیـه بـر »خرید«هـای خـوب 
مراکـش،  آوردگاه  در  خارجـی اش 
فلامینگو فاتح برزیلی جام باشگاه های 
نیمه نهایـی  در  را  امریکای جنوبـی 
شکسـت داد و در فینـال هـم با وجـود 
شکست مقابل رئال مادرید )رکورددار 
فتح این مسابقات( سه گل به این تیم 
نامدار اسپانیایی زد )نتیجه نهایی 3 – 5 
به سود رئال شد( ولی وظیفه AFC نه 
همراهی با تک باشگاه های متمول قاره 
کهـن بلکـه طراحـی بهینـه بـرای ارتقای 
سطح عمومی کار تمامی باشگاه های 
آسـیا اسـت، بـه گونـه ای کـه تیم هـای 
ایـن قـاره آنقدرهـا از سـطح رایج در این 
ورزش دور نباشـند کـه حتـی حضـور 
صرف شـان در جـام باشـگاه های آسـیا 
هـم موجـب تضعیـف ایـن مسـابقات 
شـود، چه برسـد به رقابت های جهانی 
 »AFC« بـا فدراسـیون های ملـی عضـو
باشـگاه های خـود  بـا  به گونـه ای  کـه 
همراهی کنند که سطح بازی و شرایط 
فنی و تاکتیکی شان فاصله ای دریاوار 
بـا تیم هـای اروپایـی نداشـته باشـد و 
همچـون دو جهـان متفـاوت و بیگانـه 
جلـوه نکننـد. ظرفیـت کلـی و عمومـی 
فوتبال در بسیاری از کشورهای آسیایی 
در حـدی نیسـت کـه نماینـدگان واجـد 
شرایطی را به کمک قهرمانان این قاره 
معرفی کنند و در نتیجه دادن فزون تر 
از یـک سـهمیه بـه آنـان بیـش از آنکـه 
یـک عامـل روحیه بخـش بـرای آنـان 
باشـد، یـک سـوء تبلیـغ بـرای کل قـاره 
خواهـد بـود. در ایـران امـا اگـر مشـکل 
فقـدان ضوابـط حرفـه ای لازم در اکثـر 
باشگاه های ما دست آنان را در زمینه 
نبنـدد،  قهرمانـان  لیـگ  در  شـرکت 
کیفیـت  شـماری از آنهـا بـرای چنیـن 
حضـوری کافـی به نظر می رسـد. کافی 
است که با یک برنامه ریزی واقع بینانه 

تیم هـای بـا کیفیـت ایرانـی را بـرای 
شـرکت در ایـن لیـگ همراهـی و 
تجهیـز و از ایـن طریـق بـرای کل 

جامعـه ورزش ایـران آبـروداری 
و کسـب اعتبـار کنیـم و فضای 

بیـن  موجـود  بی اعتمـادی 
فوتبـال ایـران و »AFC« را 

بزداییم.

 zسرمقاله

 zنقل قول

علیرضا بیرانوند:

امیدوارم سرمربی تیم ملی سریع تر مشخص شود

ــرای شــروع اردوی 27 اســفند تیم ملی لحظه شــماری  ــد گفــت: »ب علیرضــا بیرانون
می کنــم. منتظــرم اردو آغــاز شــود و همــه بچه هــا همدیگــر را پــس از جــام جهانــی 
ببینیــم. یکــی از آرزوهایــم قهرمانی در جام ملت های آســیا اســت و امیــدوارم این 
اتفــاق رقــم بخــورد. امیدوارم ســرمربی تیم ملی هرچه ســریع تر مشــخص شــود، 
ــازی فیفــادی هــم در پیــش داریم که باید برنامه ریزی هــای لازم را در زمان کم  دو ب
باقی مانده انجام بدهد. مطمئن هستیم فدراسیون بهترین تصمیم را می گیرد.«

گلاره ناظمی:

شرایط حضور سرخابی ها در لیگ بررسی می شود

گلاره ناظمی، مســئول برگزاری مســابقات زنان ســازمان لیگ فوتبال تأکید کرد: 
ــان، ســعی می کنیم ســال آینده مســابقات  ــه ده تیمــی شــدن لیــگ زن ــا توجــه ب »ب
ــا تیم های مطرح  ــا آخر دی مــاه به پایان برســد.« آی ــر آغــاز کنیــم ت را یــک  مــاه زودت
ــر فوتبال زنان  ــان مثل پرســپولیس و اســتقلال می توانند در لیگ برت ــال آقای فوتب
تیم داری کنند؟ ناظمی در پاســخ به این ســؤال گفت: »باید شــرایط شرکت شــان 

در لیگ برتر بررســی شــود تا روال حضورشــان در لیگ مشــخص شــود.«

مهدی تاج

غیبت در مراسم بهترین های فیفا به خاطر سرمربی

در شــرایطی کــه مهــدی تــاج، رئیــس فدراســیون فوتبــال از ســوی فیفــا بــه 
مراســم برترین هــای فیفــا )THE BEST( دعــوت شــده بــود امــا بــه خاطــر 
حضــور در جلســه آینــده هیــأت رئیســه بــه ایــن ســفر نرفــت. علاوه بــر این 
رئیس فدراسیون فوتبال قصد دارد در نشستی با محمد مخبر، معاون اول 
رئیس جمهوری، او را در جریان آخرین مسائل مربوط به انتخاب سرمربی 

تیــم ملــی بگــذارد و بــر ســر موانع موجــود با او صحبــت و تبــادل نظر کند.

 وقتی تاریخ جلســه مهم هیأت رئیســه 
برای روز سه شــنبه)9 اسفند( مشخص 
شــد، قــرار بــود اعضــای هیــأت رئیســه 
در ایــن روز برنامه هــای رســیده از ســوی 
گزینه هــای ایرانــی بــرای هدایــت تیــم 
ملــی را بررســی کننــد. 7 گزینــه ایرانــی 
بــرای هدایــت تیــم ملــی فوتبــال ایــران 
معرفــی شــده بــود و فدراســیون فوتبال 
از این 7 گزینه خواســته بود برنامه های 
خود را تا یکشــنبه )7 اســفند( ارائه کنند 
تا در جلســه روز سه شنبه هیأت رئیسه 
دربــاره برنامه های ارائه شــده به بحث و 

بررســی بپردازند.
بــا اینکــه مهلــت ارائــه برنامــه گزینه هــا 
بــه پایــان رســیده امــا هیــچ یــک از آنهــا 
برنامه  خود را به فدراسیون فوتبال ارائه 
نداده انــد. به جز امیر قلعه نویی، مهدی 

تارتــار و ســاکت الهامی که انصراف خود 
را از حضــور در لیســت گزینه هــا اعــلام 
کردنــد، ســایرین هــم یــا مثــل فرهــاد 
مجیدی و جواد نکونام سکوت کرده اند 
یــا مثــل حســین فرکــی با وجــود تدویــن 

برنامــه، هنــوز آن را ارائــه نکرده انــد.
حســین فرکی که گفته می شد به عنوان 
اولیــن نفــر برنامــه خود را به فدراســیون 
فوتبــال ارائه کرده، در مصاحبه ای گفته 
اســت: »بــه احتــرام مــردم و اســم تیــم 
ملــی برنامه هایــم را تدویــن کــرده و روی 
آنهــا به صــورت کلی متمرکز شــده ام. در 
هــر صــورت برای بیــان جزئیــات باید در 
جلســات حضــوری صحبت هــای لازم را 

انجــام داد.«
بــا ایــن حســاب هیــچ یــک از گزینه های 
ایرانــی تیم ملی حاضر نشــده اند برنامه 

خــود را به صــورت کتبــی در مهلت مقرر 
به فدراسیون فوتبال ارائه کنند و سؤالی 
کــه در اینجــا پیش می آید این اســت که 
اعضــای هیــأت رئیســه کــه قــرار بــود در 
جلســه مهــم روز سه شــنبه، برنامه های 
ارائه شــده از ســوی گزینه های داخلی را 
بررســی کنند، در این جلســه به بررســی 

چه مــواردی خواهنــد پرداخت؟
طهمــورث حیدری، عضو هیأت رئیســه 
فدراســیون فوتبــال دربــاره ایــن جلســه 
مهــم می گوید: »در این جلســه صحبت 
خواهــد شــد امــا مشــخص نیســت کــه 
بــه نتیجه برســیم و ممکن اســت بحث 
ادامــه پیــدا کنــد و در جلســات بعــدی 
تکلیــف ســرمربی جدیــد تیــم ملــی 
مشــخص شــود.« جــواد نکونــام هــم 
البتــه بعــد از شــیوه ای کــه بــرای جدایی 

از فــولاد برگزیــد، نــزد اعضــای هیــأت 
رئیســه بــرای هدایــت تیــم ملــی امتیــاز 
منفــی گرفتــه اســت و فرهــاد مجیــدی 
هــم بــا نتایجی کــه اخیراً در تیــم اماراتی 
کســب کرده، گزینــه چندان مطلوبی به 

حســاب نمی آیــد.
همیــن اظهارنظــر عضــو هیــأت رئیســه 
فدراســیون فوتبال در کنار شــرایطی که 
گزینه هــای ســرمربیگری داخلــی تیــم 
ملــی دارند، گویای این نکته مهم اســت 
کــه بــه احتمــال بســیار زیــاد، ســرمربی 
منتخــب تیــم ملــی از بیــن گزینه هــای 

داخلــی نخواهــد بــود.
خبرهــای جســته و گریختــه ای کــه از 
نظــرات اعضــای هیــأت رئیســه هــم به 
خبرنــگار ایــران ورزشــی رســیده اســت، 
از ایــن نکتــه خبــر می دهــد کــه بعــد 

از مخالفــت علــی دایــی بــا درخواســت 
فدراســیون فوتبــال بــرای هدایــت تیــم 
ملــی و انصــراف امیــر قلعه نویی، هیأت 
رئیسه برای هدایت تیم ملی روی سایر 
گزینه هــای داخلــی معرفــی شــده، نظر 
مثبتــی نــدارد و همین موضوع شــانس 
گزینه هــای خارجــی مدنظر مهــدی تاج 
را بــاز هــم بیشــتر از قبــل کــرده اســت.

بخصوص که گفته می شــود مهدی تاج 
بــرای یافتــن راه حلــی بــرای انتقــال پــول 
بــرای مربی خارجی، جلســه ای با محمد 
مخبــر، معــاون اول رئیس جمهــوری 
خواهد داشــت و در زمینه پرداخت پول 
بــه گزینــه مدنظر تاج بــرای هدایت تیم 
ملی احتمالاً مخبر به فدراسیون فوتبال 
کمک هایــی می کنــد تــا مســیر بــرای 
مذاکــره با گزینه خارجی هموارتر شــود.

وصال روحانـی
روزنامه نگار
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با اینکه مهلت ارائه 
برنامه گزینه ها به پایان 

رسیده اما هیچ یک از 
آنها برنامه  خود را به 

فدراسیون فوتبال ارائه 
نداده اند. به جز امیر 

قلعه نویی، مهدی تارتار 
و ساکت الهامی که 

انصراف خود را از حضور 
در لیست گزینه ها 

اعلام کردند، سایرین 
هم یا مثل فرهاد 

مجیدی و جواد نکونام 
سکوت کرده اند یا مثل 

حسین فرکی با وجود 
تدوین برنامه، هنوز آن 

را ارائه نکرده اند.
هیچ یک از گزینه های 
ایرانی تیم ملی حاضر 
نشده اند برنامه خود 

را به صورت کتبی 
در مهلت مقرر به 

فدراسیون فوتبال 
ارائه کنند و سؤالی 

که در اینجا پیش 
می آید این است که 

اعضای هیأت رئیسه 
که قرار بود در جلسه 

مهم روز سه شنبه، 
برنامه های ارائه شده 

از سوی گزینه های 
داخلی را بررسی کنند، 

در این جلسه به بررسی 
چه مواردی خواهند 

پرداخت؟

ZOOM

جزئیات جلسه مهم روز سه شنبه هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال

نظر هیأت رئیسه روی کدام گزینه است؟


